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وزیر راه و شهرسازی خبر داد

کاهش ۴۰درصدی قیمت مسکن 
در برخی فازهای پردیس

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به کاهش ۴۰درصدی قیمت 
مسکن با مدیریت بازار، گفت: برای ثبات قیمت مسکن با 
روش نظارت بر مشاوران املاک، اقداماتی انجام خواهد شد.

به گزارش خبرگزاری تســنیم، مهرداد بذرپاش با اشــاره به 
مدیریت بازار مسکن، تصریح کرد: یکی از اقدامات قابل توجهی که 
در حوزه مدیریتی شهرســتان پردیس در نظر گرفته شد، موضوع 
کنترل بازار بود و در برخی فازهای شهر جدید پردیس تا 40درصد 

کاهش قیمت مسکن را شاهد بودیم.
او افزود: مســکن کالای سوداگری نیســت بلکه کالایی برای 
اســتفاده عمومی مردم است؛ بنابراین از همه ابزارهای خود برای 
کاهش قیمت استفاده می کنیم. در بخش عرضه خانه های خالی با 
استفاده از مکانیزم های تنظیمی  مانند مالیات بر خانه های خالی، 
نظارت بر مشاوران املاک و سایر روش هایی که در دستورکار وزارت 
راه و شهرسازی قرار دارد برای ثبات قیمت و در فواصل بعدی کاهش 

قیمت اقداماتی انجام خواهد شد.
وزیر راه و شهرســازی درباره تقویت امکانات زیربنایی پردیس 
گفت: اتمام تصفیه خانه فاضلاب پردیس یکی از مشکلات اساسی 
بود که مقرر شد با انجام لوله کشی و اتصال به تصفیه خانه شماره 
یک در کوتاه مدت این مشــکل برطرف شود.  تصفیه خانه شماره2 
پیشرفت 30درصدی دارد که با قرارگاه خاتم به عنوان مجری این 
طرح توافق شد که وزارت راه و شهرسازی تأمین  منابع مالی را انجام 
دهد و این تصفیه خانه با ظرفیت 22هزار مترمکعب در زمان بندی 

شش ماهه به اتمام برسد.
بذرپاش با بیان این که تهاتر زمین و منابع نقدی نیازهای موجود 
پردیس را پاســخ می دهد و یکی از دغدغه های محیط زیســتی و 
ساکنان برطرف می شود، درباره پروژه های مسکن مهر توضیح داد: 
 10هزار واحد از مسکن های مهر شهر جدید پردیس 13 سال معطل 
مانده بود و امســال با تأمین  منابع مالی، تحویل مردم شــد. برای 
10هزار واحد دیگر نیز از مسکن مهر این شهر جدید هدف گذاری 
شده که هفت هزار واحد آن تا پایان سال تحویل مردم شود و بخشی 
از پروژه ها نیز در ســال آینده تکمیل خواهد شد. در مجموع کل 
کشــور، تکمیل 240هزار واحد مسکن مهر باقیمانده از سال های 
گذشته در ابتدای دولت آغاز شد در حالی که نه آورده اولیه داشت 

و نه تسهیلات بانکی و نه بودجه عمومی.
 کاهش 11درصدی معاملات مسکن

همچنین داوود بیگی نژاد؛ نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
گفت: مطمئناً سیاست های دولت در جهت افزایش تولید مسکن 
اســت و باید در این مسیر سیســتم بانکی سهم تکلیفی خود را 
پرداخت کنند که متأســفانه چنین اتفاقی نیفتاده است. البته وام 
خرید مسکن از محل اوراق حق تقدم پاسخگوی نیاز مردم نیست. 
او افزود: رشد قیمت ها این تصور را ایجاد کرد که تعداد معاملات 
افزایش یافته است اما تعداد معاملات در آذرماه نسبت به آبان ماه 

حدود 11درصد کاهش یافته است.
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک درباره بازار آخر سال مسکن 
گفت: با توجه به سابقه معاملات مسکن، قطعاً تعداد خرید و فروش 
واحدهای مسکونی در بازه اشاره شده متفاوت تر از سایر ماه های سال 
خواهد بود. ضمن اینکه با توجه به طولانی شدن رکود بازار مسکن، 
سازندگان برای تأمین مالی موردنیاز ساخت سایر پروژه های خود، 

واحدها را با قیمت های مناسب عرضه خواهند کرد.
بیگی نژاد درباره وضعیت بازار مســکن تهران از ابتدای امسال 
تا پایان آذرماه و مقایســه آن با دوره مشــابه سال گذشته گفت: 
کمترین تورم ســالانه مســکن مربوط به منطقه یک بوده است. 
تورم مســکن در این منطقه طی مدت یادشــده حدود 33درصد 
بوده اســت. این در حالی اســت که در کل مناطق 22گانه تهران 
 تورم مسکن رشد حدود 50درصد را نسبت به سال قبل )9ماهه( 

داشته است.
وی افزود: بیشترین تورم مسکن نیز مربوط به منطقه 16 با بیش 
از 70درصد بوده اســت. سال گذشته متوسط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکونی در این منطقه حدود 26میلیون تومان بود که طی 

9 ماه اخیر به حدود 45میلیون تومان افزایش یافته است.
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان این که این اتفاق رشد 
قیمت مرکز شــهر به سمت پایین را متفاوت تر کرده است درباره 
دلیل بروز این اتفاق، گفت: یکی از مهم ترین دلایل این اســت که 
واحدهای کوچک متراژ در این مناطق نسبت به سایر مناطق تهران 
بیشــتر است. واقعیت این است که سرمایه  و موجودی متقاضیان 

خرید مسکن آنها به این مناطق هدایت می کند.
بیگی نژاد افزود: بعد از منطقه 16، مناطق 11 و 12 نسبت به 
سایر مناطق رشــد متفاوت تری داشته باشند. بیشترین معاملات 
مسکن طی 9 ماه اخیر در منطقه 5 و سپس در مناطق 2، 10 و 

4 انجام شده است.
او درخصوص تسهیلات مسکن اظهار کرد: بانک ها تسهیلاتی 
را که باید برای بخش تولید مســکن پرداخت می کردند که عدم 
پرداخت آن توســط برای بانک ها با اهداف دولت همسویی ندارد. 
بانک ها خیلی تمایل ندارند 20درصد تســهیلات خود را به بخش 

مسکن اختصاص دهند.

سازمان مالیاتی:

هر واریزی به حساب تجاری 
به عنوان فروش تلقی می شود

ســازمان مالیاتی با اشــاره به اینکه کلیــه واریزیها به 
حساب های تجاری به عنوان فروش تلقی می شود تاکید کرد: 

حساب های غیرتجاری نیز به صورت مستمر پایش می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، سازمان امور مالیاتی اعلام کرده است: 
با توجه به قوانین و مقررات موجود، کلیه وجوه واریزی به حساب های 
بانکــی تجاری از کلیه طرق از جمله درگاه های الکترونیکی پرداخت، 
دستگاه های کارتخوان، کارت به کارت، ساتنا، پایا و... به عنوان فروش 

تلقی شده و مبنای محاسبات مالیات قرار می گیرد.
این ســازمان افزوده است: مؤدیان مالیاتی توجه داشته باشند به 
گونه ای اقدام نمایند که صرفا مبالغ ناشــی از فعالیت های اقتصادی و 
تجاری به حســاب های مذکور واریز شــود. بدیهی است حساب های 
بانکی غیرتجاری نیز به صورت مستمر پایش شده و چنانچه مبالغی 
بابت فعالیت های تجاری به آن واریز شود و در اظهارنامه های مالیاتی 
ابراز نشود درآمد کتمان شده تلقی و مشمول مالیات و جرائم متعلقه 

خواهد شد.
صدور ۲۰ هزار میلیارد تومان برگ تشخیص مالیاتی

همچنین  هادی  سبحانیان؛ رئیس سازمان امور مالیاتی با اشاره 
به اینکه، امروز بســیاری از گلایه های مردم از میزان پرداخت مالیات 
نیســت بلکه ناشی از تبعیضی است که بعضا وجود دارد؛ تاکید کرد: 
مردم می گویند پرداخت مالیاتشان عادلانه باشد یعنی بین همه فعالان 

اقتصادی به صورت عادلانه توزیع و دریافت شود.
او افزود: برای رســیدن به این هدف، بایــد عاملان و بانیان این 
تبعیض را شناسایی کنیم. یکی از ریشه ها و مجاری این بی عدالتی ها، 
بســترها و ابزارهای فسادزا است که جهت شناسایی و ریشه کنی آن 
از دو مســیر ورود کردیم؛ یکی برخوردهای موردی و موضعی است. 
مســیر دوم در امر مبارزه با مفاسد، سیستمی است. سامانه ای کردن 
نظام مالیاتی ما را از برخوردها و تشخیص های سلیقه ای دور می کند؛ 
چرا که رســالت خودمان را بر کم کردن مداخلات افراد و بسترسازی 

برمبنای سیستمی قرار دادیم.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی ادامه داد: ظرفیت خوب قانونی در 
مبارزه با فساد از جمله سامانه سوت زنی وجود دارد که یک درصد از 
مالیاتی که وصول می شــود به گزارش دهنده آن فرار مالیاتی پاداش 
داده می شــود. در همین زمینه برای اولین بار به یک گزارش دهنده 
فرار مالیاتی از محل ســوت زنی بیش از 500 میلیون تومان پاداش 

علی الحساب داده شد که امکان افزایش این مبلغ هم وجود دارد.
سبحانیان با بیان اینکه تاکنون بیش از 30 هزار گزارش از طریق 
ســامانه سوت زنی دریافت کرده ایم و این عزم جدی را نظام مالیاتی 
از ایــن منظر دنبال می کند، افــزود: به 120 نفر از گزارش دهندگان 
سامانه ســوت زنی پاداش با رقم های مختلف متناسب با میزان فرار 

گزارش پرداخت شده است.
او با بیان اینکه پارادایم نظام مالیاتی باید بر مبنای اصالت ادعای 
مؤدی باشــد که این امر به کمک نظام مالیاتی هوشــنند مبتنی بر 
حاکمیت داده قابل تحقق است، ادامه داد: قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان، محمل اصالت بخشیدن به اظهارات مؤدیان است. 
از ابتدای این دولت بیش از 1100 بازرســی مالیاتی انجام دادیم که 
منجر به صدور برگ تشخیص حدود 200 هزار میلیارد ریالی شده و 

حدود 65 هزار میلیارد ریال آن قطعی شده است.

کارشناســان اقتصادی با اشاره به موقتی 
بودت هیجانات ناشــی از تحولات سیاسی بر 
بازارها، پیش بینی می کنند با فروکش کردن این 
التهابات در کنار اقدامات بازارساز، قیمت ها از 

نقطه اوج فاصله خواهد گرفت.
آلبرت بغزیان، استاد اقتصاد دانشگاه در گفت وگو 
با ایسنا، درباره تحولات ارزی توضیح داد: در تحولات 
ارزی در هر مرحله ای جهش هایی داشتیم که دلایل 
متفاوتی داشته است. از جمله دلایل سیاسی که در 
کشورهای دیگر رخ می دهد و نگرانی ها بیشتر می شود 
و عده ای هیجانی وارد می شوند که تامین ارز کنند. 
اگر نه این پنج درصد بازار ارز کل کشور هم نیست 
و نمی توان گفت که باید بر کالاهای دیگر اثر بگذارد، 
زیــرا 95 درصد بــازار،  ارز مورد نیاز خود را از مرکز 

مبادله تامین می کنند.
وی ادامه داد: با وجود این به دلیل نظارت ضعیف 
بر قیمت ها،  این حوادث بهانه می شود و سودجویان 
فرصت را برای افزایش قیمت غنیمت می شمرند. این 
افزایش قیمت های ناشــی از دلایل سیاسی موقتی 
اســت و نرخ ها بازمی گردد، البته با سرعت کمتری. 
اطمینان از اینکه دنیای سیاست آرام شده تا به بازار 
ثابت شــود، کمی طول می کشــد و به همین دلیل 

کاهش قیمت ارز آهسته تر رخ می دهد.
این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: از طرف 
دیگر در این روزها شــاهد افزایش قیمت طلا بودیم 
که باعث شد قیمت ارز هم بالاتر رود. به دلیل اینکه 
عامل اصلی افزایش قیمت طلا بود،  شاهد بودیم که 

اگرچه طلا 10 درصد در کشور افزایش پیدا کرد اما 
دلار 10 درصد افزایش نداشــت و تنها حدود چهار 

درصد رشد داشت.
بغزیــان دربــاره پیش بینی خــود از قیمت ارز 
در روزهــای آینده بیان کرد: معمــولا در ایام عید، 
بانک مرکزی و ســایر سازمان ها تعطیل می شوند و 
تا بخواهنــد به خود بنجنبند، برخی با دلایلی مثل 
سفرهای خارجی و تحولات سیاسی بازار را متشنج 
می کنند. البته در این مدت بانک مرکزی رفتار خوبی 
نشــان داده است، زیرا نرخ مبادله یا سهمیه بندی ها 
را تغییر نداد و محدودیت ها را بیشتر نکرد و به نرخ 

بازار آزاد بی تفاوت بود.
وی ادامه داد: برخــی هم این موضوع را مطرح 
می کنند که بانک ها از این فرصت اســتفاده کرده و 
ذخایر دلاری و ارزی دارند و به ریال تبدیل می کنند 
که کســری و ناترازی هایشان را تامین کنند. اما در 
حالت کلی، مواردی مثل مباحث سیاســی، قیمت 
طلای جهانی و سوءاستفاده دلالان داخلی از شرایط 

موجود، در قیمت دلار مؤثر است.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه در حال 
حاضــر بازار ارز از بانک مرکــزی تبعیت می کند و 
نــه برعکس، گفت: قبلا این طــور بود که با افزایش 
قیمــت ارز در بــازار، بانک مرکزی هــم قیمت ارز 
را افزایــش می داد و به نظر می رســید که بازار آزاد 
محرک بانک مرکزی اســت. حالا برعکس اســت و 
اگر بانــک مرکزی عکس العمل نشــان ندهد، بازار 
آزاد هم به نوبه خود تغییری نمی کند مگر تحولاتی 

که ناگهانی اســت، مواردی مثل حملاتی که اتفاق 
 می افتــد یا قیمت طلای جهانی که نرخ ارز را تغییر

می دهد.
بغزیان درباره عملکرد بانک مرکزی درباره نحوه 
کنتــرل بازار ارز توضیح داد: کشــوری مثل امارات 
نسبت قیمتی را ثابت نگه داشته اما ما در ایران حالت 
دســتوری و کنترل نداریم. باید اسم آن را مدیریت 
بگذاریم، به این نحو که در حال حاضر بانک مرکزی 
مدیریت می کند و نمی گذارد قیمت ارز از محدوده 

مطلوب خارج شود.
کاهش حباب سکه، در هفته جاری ادامه دارد

محمد کشتی آرای، کارشناس بازار طلا هم درباره 
تحولات بازار طلا اظهار داشت: هفته گذشته قیمت 
جهانی طلا سیر نزولی داشت و از ابتدای هفته شروع 

به ریزش کرد.
وی افــزود: بهای انس جهانی طــلا در ابتدای 
هفته 2 هــزار و 4۸ دلار بود و در آخرین معاملات 
روز گذشته )پنجشنبه( با 37 دلار کاهش به 2 هزار 

و 11 دلار رسید.
کشــتی آرای با اشاره به تاثیر افزایش نرخ ارز بر 
قیمت طلا گفت: قیمت طلا در بازار داخل روز شنبه 
به بالاترین سطح خود رســید. اما با اطلاعیه بانک 
مرکزی مبنی بر واگذاری ســکه های بدون تاریخ به  
منظور کاهش حباب سکه و کنترل بازار، شاهد سیر 

نزولی قیمت ها بودیم.
وی ادامه  داد: البته در روزهای پایانی هفته قبل 
دوباره نرخ ارز افزایش یافت، اما در مجموع باید گفت 

قیمت  طلا و سکه در هفته پایانی دی ماه کاهش یافت.
این فعال بازار طلا بیان داشــت: در طول هفته 
گذشــته، قیمت ســکه طرح قدیم به طور میانگین 
700 هزار تومان، ســکه طرح جدید یک میلیون و 
450 هــزار تومان، نیم ســکه 650 هزار تومان، ربع 
سکه 950 هزار تومان و سکه  یک گرمی 300 هزار 

تومان کاهش یافت.
وی خاطرنشان کرد: قیمت طلا در هفته گذشته 
با توجه به اینکه نرخ ارز نوسانی نداشت، تغییر قابل 
توجهی نکرد و بیشــتر شاهد کاهش حباب قیمت 
انواع ســکه به دلیل اطلاعیه بانــک مرکزی بودیم. 
حباب سکه با یک میلیون و 650 هزار تومان کاهش، 
از هفــت میلیون تومان به پنج میلیون و 350 هزار 

تومان رسید.
وی افزود: در هفته پایانی دی ماه هر گرم طلای 
1۸ عیار با 16 هــزار تومان کاهش به دو میلیون و 

700 هزار تومان رسید.
کشــتی آرای گفــت: با حراج شــمش طلا در 
چهارشنبه گذشته، شاهد کاهش هیجانات در بازار 
بودیم و این اقدام نشان داد که بانک مرکزی مصمم 
به عرضه طلا و ســکه در بازار اســت تا قیمت ها را 

کنترل کند.
وی ادامه  داد: از دیگر نکات مثبت عرضه ســکه 
و شمش طلا توســط بانک مرکزی، کنترل نرخ ارز 
اســت و در نتیجه آن قیمت طلا و سکه نیز کنترل 
 می شود و با ادامه این روند حباب سکه باز هم کاهش

 می یابد.

قائم مقام تنظیم بازار وزارت جهادکشاورزی:

35هزار تن گوشت منجمد برزیلی در راه است

رسانه مصری مطرح کرد

تمایل کشورها به دلارزدایی برای مقابله با هژمونی آمریکا

پرداخت 33 هزار میلیارد تومان 
اعتبار عمرانی در ۲۰ روز

 خزانه داری کل کشــور از یکم تا بیســتم دی امسال،
33 هزار میلیارد تومان اعتبار به پروژه های عمرانی پرداخت 

کرده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، بودجه عمرانی یکی از محورهای 
توسعه ای قوانین بودجه سالیانه است و تغییر در رشد این اعتبارات 
می تواند معیاری برای ارزیابی روند توســعه زیرساخت های کشور 

باشد.
در دولت سیزدهم پرداخت اعتبارات عمرانی رشد قابل توجهی 
داشته است به طوری که میزان پرداخت ها از 77 هزار و 470 میلیارد 
تومان در سال 1399 به 140 هزار و 902 میلیارد تومان در سال 
1400 و در سال 1401 با رشد 94 و نیم درصدی نسبت به سال 

قبل به 273 هزار و ۸16 میلیارد تومان رسیده است.
در قانون بودجه ســال 1402 برای بخش عمرانی 375 هزار 
میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شد اما از ابتدای سال تا پایان 
مهرماه میزان پرداخت ها فقط 50 هزار و 100 میلیارد تومان بود. 
از ابتدای آبان ماه روند پرداخت ها شدت بیشتری گرفت به  طوری 
کــه در آبان ماه حدود 51 هزار و ۸00 میلیارد تومان و در آذرماه 
30 هزار میلیارد تومان دیگر به پروژه های عمرانی تزریق شده است.

 براســاس آخریــن آمارها ، خزانــه داری کل کشــور، از یکم 
تا 20 دی مــاه، میزان پرداخت های عمرانی به حدود 163 هزار و 
500 میلیارد تومان رسیده که نشان دهنده پرداخت 33 هزار میلیارد 

تومان اعتبار عمرانی در مدت 20 روز است.
به نظر می رســد با ادامه این روند میزان پرداخت های عمرانی 
تا پایان سال جاری از 300 هزار میلیارد تومان عبور خواهد کرد. 
بررســی ها نشان می دهد تا پایان ســال جاری پروژه های مهمی 
مانند خط آهن رشــت- کاســپین و پروژه ریلی اردبیل- میانه به 

بهره برداری خواهد رسید. 

افزایش قیمت جهانی نفت 
همزمان با پیش بینی تقویت تقاضا در ۲۰۲۴

در حالــی که قیمت نفت دوباره بــه نزدیکی 8۰ دلار 
بازگشته، آژانس بین المللی انرژی برآورد خود از تقاضای 
نفت در سال 2۰2۴ را یک میلیون و 2۴۰ هزار بشکه دیگر 

افزایش داد.
بــه گزارش فارس به نقــل از رویترز، از آنجایی که اختلال در 
تولید نفت به علت هوای ســرد در آمریکا، بزرگ ترین تولیدکننده 
نفت جهان و تنش های غرب آســیا بر نگرانی در مورد ســلامت 
اقتصاد چین و همچنین اقتصاد جهان سایه انداخته است، قیمت 
نفــت در معاملات روز جمعه افزایش یافت و در مســیر ثبت یک 

هفته افزایشی قرار گرفته است.
هر بشــکه نفت برنت با 26 سنت افزایش 79 دلار و 36 سنت 
فروخته شد و نفت خام آمریکا با 20 سنت افزایش 74 دلار و 2۸ 

سنت فروخته شد.
متوســط قیمت نفت خام آمریکا در مســیر ثبت یک افزایش 
حدود دو درصدی طی هفته اســت درحالی که نفت برنت افزایش 
یک درصدی را پیش رو دارد. هر دو شــاخص نفتی دیروز پس از 
اینکه آژانس بین المللی انرژی پیش بینی رشد تقاضا برای نفت در 

سال 2024 را افزایش داد، رشد کردند.
هیرویوکی کیکوکاوا، تحلیلگر بازار معتقد است، از آنجایی که 
تنش ها در غرب آسیا در حال گسترش است، تاجران نمی خواهند 
معاملات کوتاه مدت داشــته باشند و از طرفی به علت بهبود کند 

اقتصاد چین، برای معاملات بلندمدت هم احتیاط می کنند.
 پیش بینی های افزایشی

به گزارش تســنیم به نقل از رویترز، آژانس بین المللی انرژی 
بــاز هم پیش بینی خود از تقاضای جهانی برای نفت در 2024 را 

افزایش داده است.
آژانس بین المللی انرژی و اوپک طی ســال های اخیر همواره 
در مورد مســائلی مانند تقاضای نفت در آینده اختلاف داشته اند. 
آژانس بین المللی انرژی انتظار دارد تقاضا برای نفت در 2030 به 
اوج برسد و به سمت سوخت های پاک تر پیش برود، اما اوپک این 

پیش بینی را رد می کند.
ایــن آژانس که به کشــور های صنعتی مشــاوره می دهد روز 
پنج شنبه اعلام کرد انتظار می رود مصرف جهانی نفت یک میلیون 
و 240 هزار بشکه در روز در 2024 افزایش یابد. اوپک این رقم را 

دو میلیون و 250 هزار بشکه در روز پیش بینی می کند.
در شرایطی که درگیری ها در خاورمیانه نگرانی در مورد عرضه 
نفت را افزایش داده، آژانس بین المللی انرژی عقیده دارد شــرایط 
عرضه نفت در 2024 خوب است و در صورت برداشته شدن کاهش 
تولید اوپک و متحدانش، بازار در سه ماهه دوم سال جاری میلادی 

با مازاد عرضه مواجه خواهد بود.
به نظر می رســد افزایش 1۸0 هزار بشکه ای پیش بینی رشد 
تقاضا توسط آژانس بین الملل انرژی نتیجه رشد اقتصاد جهانی و 
کاهش قیمت نفت در سه ماهه پایانی 2023 و همچنین گسترش 

بخش پتروشیمی چین باشد.
بازار نفت در شرایطی سال 2024 را آغاز کرد که بی ثباتی در 
زمینه تقاضا تاثیر دور جدید کاهش تولید اوپک و متحدانش را در 

بحبوحه تنش های خاورمیانه خنثی کرد.
ایــن پیش بینی آژانس قیمت نفت برنت را در روز پنج شــنبه 
افزایــش داد. آژانس بین المللی انرژی همچنین انتظار دارد عرضه 
جهانی نفت در ســال جاری میلادی یک و نیم میلیون بشکه در 
روز افزایــش یافته و به رکورد جدیــد 103 میلیون و 500 هزار 
بشکه در روز برسد که نتیجه افزایش تولید آمریکا، برزیل، گویان 

و کانادا خواهد بود.
از نظر این آژانس، افزایش تنش های ژئوپولیتیکی در خاورمیانه 
که تامین کننده یک سوم تجارت جهانی نفت است، بازار ها را مختل 

می کند.
حمله به کشتی های تجاری در دریای سرخ توسط یمن در پاسخ 
به تجاوزات رژیم صهیونیســتی و ائتلاف ساختگی آمریکا، جریان 

تجارت بین اروپا و آسیا را آهسته کرده است.

قائم مقام تنظیم بازار وزارت جهادکشاورزی 
گفت: در دو هفته قبل با واردات دام زنده قیمت ها 
هر کیلوگرم 2۰هــزار تومان کاهش پیدا کرد و 

35هزار تن گوشت برزیلی هم در راه است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، علیرضا پیمان پاک 
دربــاره اینکه چــرا از دو ماه پیش قیمت گوشــت 
گوسفندی از حدود 3۸0هزار تومان به هر کیلوگرم 
500هزار تومان رســیده و چیزی حدود 100هزار 
تومان فراتر از قیمت جهانی است، گفت: به واسطه 
یکی دو سال خشکسالی پیاپی و همچنین افزایش 
هزینه دامدار به علت حذف ارز ترجیحی که بالأخره 
یک قانون و تکلیف بود برای دولت در سال گذشته، 
مقداری حوزه دام ســبک کشــور لطمه خورد و آن 
پشتوانه دامی کشــور به واسطه عرضه بیشتر دام و 
خصوصاً دام های مولد به کشتارگاه دچار آسیب شد. 
او بدون اشــاره به نقش قاچاق دام و ذی نفعان 
واردات در افزایش قیمت گوشــت، درباره جمعیت 
دام های کشــور گفت: آن جمعیــت دامی و اعداد و 
ارقام مقداری در حوزه جهادکشاورزی، خصوصاً در 
حوزه دام ســبک که حوزه پراکنده ای است عددی 
نیست که بشود روی آن خیلی تأکید کرد)!( دوستان 
روی ایــن بحث آمار و ارقام مثــل حوزه مرغ و دام 
ســنگین کار می کنند اما نکته مهم اینجاســت که 
سالانه 11میلیون رأس دام سبک در کشتارگاه های 
ما عرضه می شد که در سال 1400 به 16میلیون و 
در سال 1401 به 17میلیون رسید که حدود 11 تا 
12میلیون اضافه دام در دو سال گذشته عرضه و از 

ذخایر دامی ما کاسته شده است. 

 نهاده ها تأمین است
قائم مقام تنظیم بازار وزارت جهادکشاورزی افزود: 
مهم ترین فاکتور در افزایش و توســعه تولید، تأمین 
بموقع نهاده اســت. برنامه ای که ما امسال داشتیم 
یک عرضه جو بموقع انجام شد و واردات در کنار آن 
صــورت گرفت. ما بیش از 90درصد افزایش واردات 
جو داشتیم و باعث شد که جو با قیمتی حدود سه تا 
چهارهزار تومان زیر قیمت مصوب در بازارگاه عرضه 
شــود؛ یعنی اگر قیمت 11هزار و 300 تومان بود ما 
بین 6500 تا هشت هزار تومان عرضه جو را داشتیم.

پیمان پاک ادامه داد: از ابتدای سال تا الان حدود 
400هزار تن جوی مازاد در بازارگاه داریم و در کنار 
آن 600هزار تن ذخایر پشــتیبانی امور دام موجود 

است، یعنی هیچ نگرانی بابت نهاده دامی نداریم.
او درباره آینده قیمت گوشت گفت: طبق آماری 
که مرکز آمار داده در ســه ماه اخیر نسبت به سال 
قبل بیش از 25درصد ما افزایش پرواربندی و زایش 
داشتیم. این یعنی در فصل بهار و ان شاء الله تابستان 
سال آینده نسبت به امسال 25درصد افزایش عرضه 
گوشــت داریم و این بازار را تنظیم می کند. از یکی 
دو هفتــه قبل هم افزایش واردات صورت گرفت که 
هم قیمت تثبیت شــد و هم در یک هفته گذشته، 
هر کیلوگــرم دام زنده 20هزار تومان کاهش یافت. 
تقریباً 10 تا 20هزار تومان هم گوشت گرم کاهش 
داشــته و این قیمت نزولی اســت که از نیمه دوم 
اسفندماه با افزایش عرضه داخلی، این کاهش قیمت 

بیشتر می شود.
قائم مقام تنظیم بازار وزارت جهادکشــاورزی با 

بیان اینکه قیمت تعادلی گوشت گرم حدود 400 تا 
420هزار تومان است، افزود: واردات گوشت منجمد 
برزیلی با قیمت تعادلی 2۸5هزار تومان ادامه دارد. 
همچنین برنامه ای داریم که تا پایان ســال 35هزار 
تن گوشت منجمد برزیلی وارد می شود. برای واردات 
روزانه 200 تن گوشت گرم هم برنامه ریزی کرده ایم 

و تلاش می کنیم به 300 تن برسد. 
پیمان پاک تصریح کرد: تأکید ما این اســت که 
گوشــت تنظیم بازاری در میادین تره بار و فروشگاه 
زنجیــره ای که بارکد دارد و با آن کد نقش ســامانه 
فروشــگاهی قابل رصد است، عرضه شود که خروج 

پیدا نکند و کمترین انحراف را داشته باشیم.
 مرغ باید 78هزار تومان باشد

او درباره وضعیت بازار مرغ گفت: نرخ مصوب ستاد 
تنظیم بازار روی 73هزار تومان اســت اما مسئله ای 
که وجود دارد برای اینکه نرخ مصوب زیاد دستوری 
نباشد و به عبارتی آسیب نزند؛ این طور تعریف شده 
که گفتند اگر تا هفت درصد نرخ نهاده تغییر داشت 
این نرخ باید ثابت بماند اما اگر بیشتر افزایش داشت 
متناسب با آن یک افزایشی را شاهد باشیم که مثلًا 
امسال سویا به دلیل افزایش قیمت های جهانی برای 
اینکه این عرضه فراوان باشــد و کمبودی به وجود 
نیایــد از 16هزار و 300 تومــان به 20هزار و 900 

تومان افزایش پیدا کرد. 
قائم مقام تنظیم بازار وزارت جهادکشاورزی افزود: 
ضمن اینکه افزایش حجم جوجه ریزی باعث افزایش 
قیمت جوجه شــد و الان آن نرخ هر کیلوگرم مرغ 
کــه ما روی آن تأکید داریم 7۸هزار تومان اســت. 

البتــه در این چند ماه شــاهد بودید که در میادین 
تره بار تهران 75هزار و 600 تا 76هزار و 500 تومان 

عرضه مرغ داشتیم.
پیمان پاک ادامه داد: امروز به دلیل اینکه تا پایان 
فروردین با نهاده هایمان تأمین  و ارز آن پرداخت شده 
یک میلیون و 300هزار تن ذرت داریم روی بازارگاه 
که مشتری ندارد. واردکنندگان برای سه ماه و چهار 
ماه ذرت می فروشند. ذرت 11هزار و 300 تومانی را 
۸500 تا 9هزار تومان می فروشد. خوب این سه هزار 
تومان کاهش، خودش را در قیمت تمام شــده نشان 

می دهد. 
علی ابراهیمی؛ رئیس اتحادیه مرغداران گوشتی 
هــم گفت: جوجه ریزی آذرماه حدود 145میلیون و 
دی ماه 150میلیــون قطعه بوده و بهمن ماه و پایان 

سال هم به همین مقدار خواهد بود.
 انتقاد از واردات گوشت

سید احمد مقدسی؛ رئیس هیئت مدیره انجمن 
صنفی گاوداران هم اظهار داشت: در رابطه با مسئله 
نهاده ها خیلی خوب شــده و کنجاله سویا و ذرت به 
وفور در بازار موجود اســت. الحمدلله وضعیت تولید 
دام ســنگین ما خوب است و مشکلی نداریم. البته 
متأســفم بگویم که چرا با این وضعیت تولید خوبی 
که داریم همه همّ و غمّ مان را گذاشتیم برای واردات. 
اگر یک درصد هدف این باشد که گوشت از بازار داخل 
تأمین شود قطعا ما نیاز به واردات نداریم. سه چهار 
ماه پیش به آقای پیمان پاک گفتم واردات گوشت با 
ارز ترجیحی 2۸هزار و 500 تومان به نوعی جنگ با 

تولید داخلی است.

این  پول  واحد  و  آمریکا  رســانه مصری، 
کشــور را عامل بحران زا برای جهان خواند و 
گفت که کشورهای دنیا برای مقابله با هژمونی 
آمریــکا، دلار را در مبادلات تجاری بین خود 

کنار گذاشته اند.
به گزارش خبرگزاری فارس، »دنیا از وجود یک 
بحران که آمریکا و دلار از عوامل آن بودند، آگاه شده 
و در نتیجه در مبادلات تجاری بین کشورها آن را کنار 
گذاشته است«؛ این را رسانه مصری صدی البلد در 

گزارشی درباره روند دلارزدایی آورده است.
این رسانه  مصری بر چرخش بزرگ کشورهایی 
از جمله روسیه، چین، هند، برزیل، ایران، اندونزی، 
مصر و ترکیه به سمت کنار گذاشتن دلار تاکید کرد 
و گفت، دولت مصر در حال کاهش وابستگی خود به 
دلار آمریکا به عنوان ارز اصلی برای واردات و به جای 
آن مبادله با ارزهای محلی در ارتباط با شرکای تجاری 

بین المللی مانند روسیه، چین، هند و ترکیه است.
بر اســاس تازه ترین آمار سفارت چین از حجم 
سرمایه گذاری بین مصر و چین، حجم سرمایه گذاری 
چین در مصر از 500میلیون دلار به یک ونیم میلیارد 
دلار افزایش یافته است که این میزان افزایش در ده 
سال گذشــته از 100درصد فراتر رفته است. حجم 
مبادلات تجاری چین و مصر نیز در همین مدت از 

10میلیارد دلار به 20میلیارد دلار افزایش یافته است.
کارشــناس اقتصادی مصر احمد معطی در این 
خصوص بــه صدی البلد گفت: دنیــا از وجود یک 
بحران که آمریکا و دلار از عوامل آن بودند، آگاه شده 
و در نتیجه در مبادلات تجاری بین کشــورها آن را 
کنار گذاشته است. معطی افزود: دیرزمانی است که 
تلاش هایی به رهبری روســیه و چین برای کاهش 
نقش دلار آمریکا در تجارت جهانی صورت می گیرد 
و دلیل آن تمایل دو کشــور بــه تضعیف هژمونی 

ایالات متحده در جهان است.
وی ادامــه داد: در مقطع پیش رو شــاهد اتکای 

کشــورها به ارزهای دیگــر به جــای دلار آمریکا 
خواهیم بود.

کارشناس مصری با اشــاره به نگرانی آمریکا از 
همبستگی کشورها برای دلارزدایی گفت: توافق های 
دوجانبه بین کشــورهای بریکس در زمینه تجارت 
درون منطقه ای برای حامیان دلار نگران کننده است.
صدی البلد افزود: بسیاری از کشورها برای از بین 
بردن سلطه پول آمریکا بر معاملات تجاری جهانی 
اقدام کرده اند. توافقات بین المللی بین بســیاری از 
کشورها برای شروع مبادلات تجاری با ارزهای محلی 
آن کشورها وجود دارد، برای مثال چین و برزیل توافق 

کردند که به جای اســتفاده از دلار از ارزهای محلی 
استفاده کننده و حجم مبادلات تجاری دو کشور بالغ 

بر 150میلیارد دلار است.
همچنین 90درصد مبادلات تجاری روســیه و 
چین به روبــل و یوان به مبلغ بیش از 260میلیارد 
دلار انجام می شود، علاوه بر این، دو کشور با تعدادی 
از شرکای تجاری خود در سراسر جهان برای مبادله 

تجارت به ارزهای محلی به توافق رسیدند.
روســیه و ایــران نیز توافق کردنــد که یک ارز 
دیجیتال با پشــتوانه طلا به عنوان جایگزینی برای 
دلار ارتقا دهند، علاوه بــر اینکه توافق دیگری بین 
روســیه و هند برای کنار گذاشــتن دلار در تجارت 

درون منطقه ای حاصل شده است.
جمهوری اســلامی ایران و مصر که در نشست 
ژوهانســبورگ عضویت شــان به عنوان عضو جدید 
گروه بریکس مورد پذیرش قرار گرفت، از دوشــنبه 
یازدهم دی ماه عضو این گروه شدند. در آن نشست از 
ایران، آرژانتین، مصر، اتیوپی، امارات و عربستان برای 

پیوستن به این بلوک دعوت به عمل آمد.
گروه بریکس در ســال 2009 تأسیس شد که 
بزرگ ترین اقتصادهای در حال توسعه جهان را کنار 
هم قرار می دهد و در ابتدا از کشورهای برزیل، روسیه، 

هند، چین و آفریقای جنوبی تشکیل شد.

پیش بینی کارشناسان

 تخلیه حباب قیمت ارز و طلا
با فروکش کردن هیجانات سیاسی

دعوت نامــه برگزاری انتخابات یــک بهمن اتاق 
بازرگانی ایران به اعضای اتاق بازرگانی سراسر کشور 

ابلاغ شد.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم، »محمدرضا بهرامن«؛ 
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران دعوت نامه برگزاری انتخابات 
یک بهمن اتاق بازرگانی ایران در هشــتمین جلســه هیئت 
نمایندگان را به اعضای اتاق بازرگانی سراسر کشور ابلاغ کرد.
گفتنی است، سیدحمید حسینی؛ عضو اتاق بازرگانی در 
گفت وگو با خبرگزاری فارس با تاکید بر لزوم برگزاری انتخابات 
اتاق بازرگانی ایران، اظهار داشت: اهمیت برگزاری انتخابات 
اتاق بازرگانی از چند منظر قابل بحث و بررسی است. اول اینکه 
از اواخر سال گذشته  اتاق بازرگانی در جهت برگزاری انتخابات 
خردادماه وارد فضای انتخاباتی شد و با توجه به مسائل پیش 

آمده از بعد از انتخابات هنوز اتاق بازرگانی ایران سروسامان 
نیافته و لذا همه وظایف متعلق به اتاق بر زمین مانده است.  
او افزود: همچنین از آنجا که اتاق یکی از نهادهای اصلی 
بخش خصوصی است که در بسیاری از وظایف، ماموریت ها و 
تصمیم گیری ها و تصمیم سازی می تواند نقش داشته باشد اما 
در چند ماه اخیر به علت تقابلی که رئیس اتاق ایران با مجموعه 
قوه مجریه داشته عملا این وظایف نیز بر زمین مانده است. 
عضو اتاق بازرگانی با اشــاره به تلاش های هیئت رئیسه 
اتاق بازرگانی برای عدم برگزاری انتخابات مجدد، افزود: این 
افراد در ابتدا ادعا داشــتند که درخصوص انتخابات براساس 
مُــر قانون عمل می کنند و هرچه انجمن نظارت بر انتخابات 
اعلام کند ملاک عمل قرار می دهند اما وقتی شــورای عالی 
نظارت، انتخابات رئیس اتاق را ابطال و اعلام کرد که انتخابات 

مجدد در یکم بهمن برگزار می شود 1۸ نفر شامل چهار عضو 
هیئت رئیســه به عنوان کاندید انتخابات ثبت نام کردند. همه 
فکــر می کردند غائله خاتمه یافته اما با عدم احراز صلاحیت 
سلاح ورزی برای انتخابات جدید وی از فعالیت انجمن نظارت 

جلوگیری کرد و تلاش کرد انتخابات را متوقف کند. 
 رد شکایت سلاح ورزی در دادگاه

عضو اتاق بازرگانی ادامه داد: بنابراین، این افراد چند 
شــکایت را به طور همزمان در قوه قضائیه ثبت کردند. 
یکی از این شــکایت ها دعوی حقوقی از ســوی حسین 
سلاح ورزی به طرفیت شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی 
با خواسته ابطال مصوبه یکم آبان ماه 1402 شورای عالی 
نظارت بود که براساس اعلام رای دادگاه دعوی حقوقی 
حســین ســلاح ورزی در دادگاه بدوی رد شد و با تایید 

مصوبه شورای عالی نظارت باید انتخابات اتاق برگزار شود. 
حســینی افزود: همچنین همراهان سلاح ورزی نیز در 
دعوی دیگری خواستار ابطال آیین نامه مصوب شورای عالی 
نظارت شدند تا بر این اساس فعالیت انجمن نظارت بر انتخابات 
اتاق بازرگانی متوقف شود که در این خصوص نیز حکم بدوی 
دادگاه اعلام شــده و قرار عدم استماع بر شکایت اعلام شد و 
ادعای شاکیان رد شد. در واقع نظر دادگاه این بود که اختیارات 
شــورای عالی نظارت در تدوین آیین نامه فراتر از اختیارات 
هیئت رئیسه و هیئت نمایندگان است و شورای عالی نظارت 
وظیفه ندارد که عینا مصوبه هیئت نمایندگان را تایید کند.

او تاکید کرد: لذا با توجه به حکم دادگاه و عدم همکاری  
22 نفر از رؤسای اتاق های بازرگانی شهرستان ها با برنامه های 

سلاح ورزی، برگزاری انتخابات قطعی است.

دعوت نامه انتخابات اتاق بازرگانی ابلاغ شد


